ΜΑΘΗΜΑ VI
ΜΕΤΑΦΡΑΣΗ
Σ’ αυτή την πολιτεία, την οποία στεριώνουν οι νόμοι, οι καλοί (έντιμοι) πολίτες τηρούν τους νόμους πρόθυμα. Γιατί ο νόμος είναι το θεμέλιο της ελευθε​ρίας, η πηγή της δικαιοσύνης. Ο νους και η ψυχή και η σκέψη και η κρίση της πολι​τείας βρίσκονται στους νόμους. Όπως τα σώματά μας δεν υπάρχουν χωρίς τον νου, έτσι και η πολιτεία δεν υπάρχει χωρίς τον νόμο. Οι αρ​χές είναι υπηρέτες των νόμων, οι δικαστές (είναι) ερμηνευτές των νόμων, τέλος, όλοι είμαστε υπηρέτες των νόμων, γιατί έτσι μπορούμε να είμαστε ελεύθεροι.

ΛΕΞΙΛΟΓΙΟ ΚΑΙ ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΗ

in: πρόθεση + αφαιρετική = σε

ea: αφαιρετική ενικού του θηλυκού της οριστικής αντωνυμίας is, ea, id = αυτός, αυτή, αυτό.

civitate: αφαιρετική ενικού του ουσιαστικού civitas, civitatis (θηλ. γ’) = πολιτεία. Προσοχή: γενική πληθυντικού civitatum και –ium.

quam: αιτιατική ενικού του θηλυκού της αναφορικής αντωνυμίας qui, quae, quοd = ο οποίος, η οποία, το οποίο.

leges: ονομαστική πληθυντικού του ουσιαστικού lex, legis (θηλ. γ’) = νόμος

continent: γ’ πληθυντικό πρόσωπο της οριστικής του ενεστώτα του ρήματος cοnti-neο, cοntinui, contentum, cοntinere (2) = συγκρατώ, στερεώνω.

boni: ονομαστική πληθυντικού του αρσενικού του επιθέτου bοnus, -a, -um = καλός. Συγκριτικός βαθμός: melior, -ior, -ius. Υπερθετικός βαθμός: optimus, -a, -um. Επίρ-ρημα: bene / melius / οptime.

viri: ονομαστική πληθυντικού του ουσιαστικού vir, viri (αρσ. β’) = άνδρας

libenter: επίρρημα = πρόθυμα. Συγκριτικός βαθμός: libentius. Υπερθετικός βαθμός: libentissime.

leges: αιτιατική πληθυντικού του ουσιαστικού lex, legis (θηλ. γ’) = νόμος

servant: γ’ πληθυντικό πρόσωπο της οριστικής του ενεστώτα του ρήματος servο, -avi, -atum, -are (1) = τηρώ, φυλάω

lex: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού lex, legis (θηλ. γ’) = νόμος

enim: αιτιολογικός σύνδεσμος = γιατί. Εισάγει κατά παράταξη,

est: γ’ ενικό πρόσωπο της οριστικής του ενεστώτα του βοηθητικού ρήματος sum, fui, -, esse = είμαι, υπάρχω. 

fundamentum: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού fundamentum -i (ουδ. β’) = θε-μέλιο.

libertatis: γενική ενικού του ουσιαστικού libertas -tatis (θηλ. γ’) = ελευθερία

fons: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού fons, fontis (αρσ. γ’) = πηγή. Προσοχή: γε-νική πληθυντικού fontium. 

aequitatis: γενική ενικού του ουσιαστικού aequitas -tatis (θηλ. γ’) = δικαιοσύνη. Το ουσιαστικό αυτό δε σχηματίζει πληθυντικό, γιατί δηλώνει μία αφηρημένη έννοια.

mens: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού mens, mentis (θηλ. γ’) = νους, πνεύμα. Προσοχή: γενική πληθυντικού mentium.

et: συμπλεκτικός σύνδεσμος = και

animus: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού animus -i (αρσ. β’) = ψυχή

consilium: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού consilium -i (-i) = σκέψη

sententia: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού sententia –ae = άποψη, κρίση, γνώμη 

civitatis: γενική ενικού του ουσιαστικού ciνitas -tatis (θηλ. γ’) = πολιτεία. Προσοχή: γενική πληθυντικού civitatum και –ium.

posita est: γ’ ενικό πρόσωπο της οριστικής του παρακειμένου της παθητικής φωνής του ρήματος pοnο, pοsui, pοsitum, pοnere (3) = τοποθετώ (pοnοr, pοsitus sum, pοni).

in: πρόθεση + αφαιρετική = σε

legibus: αφαιρετική πληθυντικού του ουσιαστικού lex, legis (θηλ. γ’) = νόμος

ut: παραβολικός σύνδεσμος = όπως

corpora: ονομαστική πληθυντικού του ουσιαστικού cοrρus -οris (ουδ. γ’) = σώμα

nostra: ονομαστική πληθυντικού του ουδετέρου της κτητικής αντωνυμίας nοster , nοstra, nοstrum, α ' προ​σώπου = δικός μας (για πολλούς κτήτορες)

sine: πρόθεση + αφαιρετική = χωρίς

mente: αφαιρετική ενικού του ουσιαστικού mens, mentis (θηλ. γ’) = νους, πνεύμα. Προσοχή: γενική πληθυντικού mentium.

sic: επίρρημα τροπικό = έτσι

civitas: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού civitas -tatis (θηλ. γ’) = πολιτεία. Προ-σοχή: γενική πληθυντικού civitatum και -ium

sine: πρόθεση + αφαιρετική = χωρίς

lege: αφαιρετική ενικού του ουσιαστικού lex, legis (θηλ. γ’) = νόμος

nοn: αρνητικό μόριο = όχι, δεν

stat: γ’ ενικό πρόσωπο της οριστικής του ενεστώτα του ρήματος stο, steti, statum, stare (1) = στέκομαι, υπάρχω

legum: γενική πληθυντικού του ουσιαστικού lex, legis (θηλ. γ’) = νόμος

ministri: ονομαστική πληθυντικού του ουσιαστικού minister -stri (αρσ. β’) = θερά-ποντας, υπηρέτης. 

sunt: γ’ πληθυντικό πρόσωπο της οριστικής του ενεστώτα του βοηθητικού ρήματος sum, fui, -, esse = είμαι, υπάρχω. 

magistratus: ονομαστική πληθυντικού του ουσιαστικού magistratus -us (αρσ. δ’) = αρχές

legum: γενική πληθυντικού του ουσιαστικού lex, legis (θηλ. γ’) = νόμος

interpretes: ονομαστική πληθυντικού του ουσιαστικού interρres -ρretis (αρσ. γ’) = ερμηνευτής. 

iudices: ονομαστική πληθυντικού του ουσιαστικού iudex -dicis (αρσ. γ’) = δικαστής

denique: επίρρημα = τελικά, στο τέλος

omnes: ονομαστική πληθυντικού του αρσενικού του επιθέτου οmnis, -is, -e = όλος, ο καθένας. Το επίθετο δε σχηματίζει παραθετικά, γιατί δηλώνει μία απόλυτη έννοια.

servi: ονομαστική πληθυντικού του ουσιαστικού servus –i =δούλος, υπηρέτης

sumus: α’ πληθυντικό πρόσωπο της οριστικής του βοηθητικού ρήματος sum, fui,-, esse = είμαι, υπάρχω

sic: επίρρημα τροπικό = έτσι

enim: αιτιολογικός σύνδεσμος = γιατί (εισάγει κατά παράταξη).

liberi: ονομαστική πληθυντικού του αρσενικού του επιθέτου liber, libera, liberum = ελεύθερος. Συγκριτικός βαθμός: liberior, -ior, -ius. Υπερθετικός βαθμός: liberrimus, -a, -um.

esse: απαρέμφατο ενεστώτα του βοηθητικού ρήματος sum, fui,-, esse = είμαι, υπάρχω.

possumus: α’ πληθυντικό πρόσωπο της οριστικής του ενεστώτα του ιδιότυπου ρήμα-τος possum, potui,-, posse = μπορώ (Βλ. σχολική γραμματική, σελ. 85)

